
Protokół Nr 28/09 
 posiedzenia Komisji Rolnictwa, Gospodarki Wodnej 

i Ochrony Środowiska 
Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego 

w dniu 24 lutego 2009 roku  
 
 

Obrady Komisji prowadził Pan Józef Kwiecie ń – Przewodnicz ący Komisji.  
 
Posiedzenie rozpoczęło się o godz. 11:00. 
 
W posiedzeniu uczestniczyło 6 członków Komisji oraz osoby zaproszone, zgodnie 
z załączonymi listami obecności (załącznik nr 1 i 2).  
 
Przewodnicz ący Komisji – powitał obecnych i stwierdził quorum. 
 
Przedstawił projekt porządku obrad: 

1. Podsumowanie naboru wniosków o wybór Lokalnej Grupy Działania (LGD) do 
realizacji Lokalnej Strategii Rozwoju w ramach Osi IV Leader Programu 
Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2007-2013 współfinansowanego przez 
Europejski Fundusz Rolny na rzecz Rozwoju Obszarów Wiejskich (EFRROW). 

2. Informacja na temat realizacji Świętokrzyskiego Programu Odnowy Wsi 
w formie Konkursu przedsięwzięć. 

3. Informacja dot. gospodarowania środkami Funduszu Ochrony Gruntów 
Rolnych za 2008 r.  

4. Plan rzeczowo – finansowy na 2009 rok  Świętokrzyskiego Zarządu Melioracji 
i Urządzeń Wodnych.  

5. Zaopiniowanie Regulaminu X edycji Konkursu na najbardziej ekologiczną 
gminę województwa świętokrzyskiego. 

6. Sprawy róŜne: 
a) zaopiniowanie wniosku o udzielenie ulgi w spłacie naleŜności na rzecz 

FOGR. 
b) zapoznanie się z odpowiedzią Marszałka Województwa 

Świętokrzyskiego na wystąpienie Komisji w sprawie moŜliwości 
utworzenia składu celnego na Ukrainie w ramach świętokrzysko – 
winnickiej współpracy regionalnej.  

c) zapoznanie się ze Stanowiskiem Sejmiku Województwa Łódzkiego 
w sprawie wprowadzenia zakazu produkcji detergentów zawierających 
fosforany. 

 
Zapytał o inne uwag do porządku.  
 
Radny Bogusław Moskal  – poinformował, Ŝe w sprawach róŜnych chciałby 
podzielić się doświadczeniami z Targów BIO-FACH, w których uczestniczył 
w ubiegłym tygodniu. 
 
Przewodnicz ący Komisji  – zaproponował, aby w sprawach róŜnych Komisja 
przedyskutowała sprawę organizacji sesji Sejmiku w całości poświęconej omówieniu 
problemów rolników i gospodarki rolnej.  
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Do udziału w takiej debacie naleŜy zaprosić Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi oraz 
przedstawicieli wszystkich agencji, inspekcji i instytucji otoczenia rolnictwa. Do 
dyskusji naleŜy włączyć równieŜ banki: BGś i Bank Spółdzielczy oraz Świętokrzyską 
Izbę Rolniczą w Kielcach.  
 
Radny Bogusław Moskal –  zaproponował, aby sesja ta odbyła się po 15 maja br., 
kiedy mija termin składania wniosków o dopłaty. 
 
Przewodnicz ący Komisji  – stwierdził, Ŝe Komisja musi przygotować wystąpienie do 
Przewodniczącego Sejmiku o uwzględnienie w tematyce obrad sesji tych zagadnień 
i wyznaczenie terminu debaty.  
 
Komisja przyjęła ww. porządek w jednomyślnym głosowaniu.  
 

 
Ad. 1.  
Członkowie Komisji otrzymali podsumowanie naboru wniosków o wybór Lokalnej 
Grupy Działania (LGD) do realizacji Lokalnej Strategii Rozwoju w ramach Osi IV 
Leader Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2007-2013 
współfinansowanego przez Europejski Fundusz Rolny na rzecz Rozwoju Obszarów 
Wiejskich (EFRROW).  
 
Materiał stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 
 
Informację omówiła Pani Mirosława Mochocka – Kierownik Biura PROW 
Świętokrzyskiego Biura Rozwoju Regionalnego .  
 
Przewodnicz ący Komisji  – stwierdził, Ŝe materiał jest bardzo szczegółowy 
i odzwierciedla stan zawansowania tego Programu.  
 
Otworzył dyskusję. 
 
Radny Bogusław Moskal  – zadał pytanie dot. Lokalnej Grupy Działania „U źródeł”, 
która obejmuje gminy z naszego województwa oraz województwa łódzkiego. 
Zadał pytanie, czy trzy gminy spoza naszego województwa będą finansowane z 
naszej puli środków? 
 
Pani Mirosława Mochocka  – stwierdziła, Ŝe środki w ramach Programu Leader nie 
są w większości skierowane dla samej LGD tylko dla beneficjentów, którzy będą 
wdraŜać zapisy lokalnej strategii działania. LGD będzie podmiotem oceniającym 
wnioski. Wnioski zgłoszone z terenu województwa łódzkiego będą finansowane z puli 
środków tego województwa. Urząd Marszałkowski Województwa Łódzkiego będzie je 
rozliczał i prowadził od strony formalnej. W stosunku do wniosków z terenu naszego 
województwa będzie je oceniał i rozliczał nasz Urząd Marszałkowski. 
Tylko w działaniu 4.2, gdzie beneficjentem jest sama LGD wszystkie wnioski będą 
trafiały do oceny formalnej do naszego Urzędu.  
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Podkreśliła, Ŝe powstawanie LGD wykraczających poza granice administracyjne 
województwa nie jest odosobnione. Z naszego województwa „odłączyła się” 
Kazimierza Wielka. 
 
Radny Józef B ąk – zadał pytanie, jaki procent środków będzie przeznaczony 
w ramach tego programu na szkolenia?  
 
Pani Mirosława Mochocka – poinformowała, Ŝe bardzo niewielki procent środków 
z poszczególnych działań będzie przeznaczany na ten cel.  Na jednego 
statystycznego mieszkańca obszarów wiejskich przydzielona jest kwota 148 zł. 
Z tego 116 zł idzie na realizację konkretnych projektów inwestycyjnych.  
3 zł grupa będzie mogła „skonsumować” na tzw. projekty współpracy. 
29 zł będzie przeznaczane na utrzymanie pracowników LGD,  szkolenia oraz 
promocję obszarów objętych działaniem kaŜdej z grup.  
 
Przewodnicz ący Komisji – stwierdził, Ŝe Komisja przyjęła informację do 
wiadomości.  
 

Ad. 2.  
Członkowie Komisji otrzymali Informację na temat realizacji Świętokrzyskiego 
Programu Odnowy Wsi w formie konkursu przedsięwzięć (załącznik nr 4 do 
protokołu) 
 
Materiał przedstawił Pan Jan Lis – Zast ępca Dyrektora Departamentu Rozwoju 
Obszarów Wiejskich i Środowiska.  
 
Przewodnicz ący Komisji  – zadał pytanie, czy środki przyznane w roku ubiegłym 
były wystarczające?  
 
Dyrektor Jan Lis  – poinformował, Ŝe środki otrzymały wszystkie samorządy, które 
złoŜyły poprawne wnioski.  
2 marca br. rozpocznie się 3 edycja tego Programu.  Tegoroczny budŜet zamyka się 
kwotą 1,5 mln zł. Maksymalna kwota pomocy dla jednego przedsięwzięcia to 
20 tys. zł.  
 
Radny Jarosław Przygodzki  – zadał pytanie, czy w ramach tego Programu moŜna 
pozyskać środki na remont zbiornika wodnego? 
 
Dyrektor Jan Lis  – poinformował, Ŝe jest taka moŜliwość, jeŜeli  wniosek zgłosi 
stowarzyszenie i będzie posiadało wymagany wkład własny.  
 
Przewodnicz ący Komisji – stwierdził, Ŝe Komisja przyjęła informację do 
wiadomości.  
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Ad. 3.  
Członkowie Komisji otrzymali Informację dot. gospodarowania środkami Funduszu 
Ochrony Gruntów Rolnych za 2008 r. (załącznik nr  5 do protokołu) 
 
Materiał przedstawił  Dyrektor Jan Lis.  
 
Wobec braku głosów w dyskusji Przewodnicz ący  stwierdził, Ŝe Komisja przyjęła 
informację do wiadomości.  
 
 

Ad. 4.  
Członkowie Komisji otrzymali Plan rzeczowo – finansowy na 2009 rok  
Świętokrzyskiego Zarządu Melioracji i Urządzeń Wodnych (załącznik nr 6 do 
protokołu) 
 
Materiał przedstawił Pan Janusz Kubiakowski – Dyrektor Świętokrzyskiego 
Zarządu Melioracji i Urz ądzeń Wodnych w Kielcach .  
 
Stwierdził, Ŝe środki przewidziane na rok przyszły są bardzo duŜe, jednak istnieje 
zagroŜenie, Ŝe ich wysokości zostanie zmniejszona. Poinformował, Ŝe Wojewoda 
Świętokrzyski  zawiadomił juŜ o czasowym ograniczeniu o 10% wydatków, które są 
finansowane z budŜetu skarbu państwa. W tej sposób na konserwacjach środki są 
zmniejszone o 10 tys. zł.  a na inwestycjach o 200 tys. zł.  Szczególnie ta druga 
kwota jest niepokojąca, poniewaŜ za taką sumę było planowane przygotowanie 
dokumentacyjne pod zadania przyjęte do realizacji w latach przyszłych. 
 
Poinformował, Ŝe województwo świętokrzyskie otrzymało dodatkowo 25 mln zł. na 
regulację górnej Wisły.  
 
Radny Józef B ąk – zadał pytanie, dlaczego takie same zadania ujęte w planie są 
róŜnie wycenione. Podał przykład rozbudowy lewego wału rzeki Wisły na róŜnych 
odcinkach. 
 
Dyrektor Janusz Kubiakowski  – wyjaśnił, Ŝe jest to uzaleŜnione od rodzaju 
prowadzonych prac. Na wzrost kosztu moŜe mieć wpływ np. zabijanie na pewnym 
odcinku wału ścianki szczelnej. 
 
Przewodnicz ący Komisji  – podziękował za szczegółowo przygotowany materiał 
i stwierdził, Ŝe Komisja przyjęła go do wiadomości.  
 
Zaproponował, aby jedno z posiedzeń Komisji zostało poświęcone wizytacji 
prowadzonych inwestycji przeciwpowodziowych i magazynów przeciwpowodziowych. 
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Ad. 5.  
Członkowie Komisji otrzymali projekt Regulaminu X edycji „Konkursu na najbardziej 
ekologiczną gminę województwa świętokrzyskiego” (załącznik nr 7  do protokołu). 
 
Projekt omówił Dyrektor Jan Lis. 
 
Radny Jarosław Przygodzki  – zawnioskował, aby dokument ten, przed 
przekazaniem go na sesję Sejmiku, był uzupełniony o konkretne daty etapów 
postępowania konkursowego.  
 
Stwierdził, Ŝe maksymalna ilość punktów powinna wynosić 100 a nie 110. 
 
Dyrektor Jan Lis  – wyjaśnił,  Ŝe po akceptacji zasadniczych zapisów Regulaminu 
przez Komisję, nastąpi określenie terminów konkursowych i dalsza korekta tego 
dokumentu.  
 
Komisja w jednomyślnym głosowaniu wyraziła opinię pozytywną, która stanowi 
załącznik nr 8 do protokołu. 
 
Przewodnicz ący Komisji  – stwierdził, Ŝe wyznaczenie dwóch członków Komisji do 
prac w Komisji Konkursowej nastąpi po przyjęciu przez Sejmik uchwały w sprawie 
ogłoszenia Konkursu. 
  
 

Ad. 6.  
Sprawy ró Ŝne: 
 
a) Członkowie Komisji otrzymali  wniosek o udzielenie ulgi w spłacie naleŜności na 
rzecz FOGR (załącznik nr 9 do protokołu). 
 
Wniosek przedstawił Dyrektor Jan Lis .  
Poinformował, Ŝe dotyczy on umorzenia naleŜności w kwocie 17.725 zł oraz opłat 
rocznych. Wniosek kwalifikuje się do uwzględnienia w ramach  „Zasad udzielania ulg 
w spłacie naleŜności FOGR”, poniewaŜ wyłączenie gruntu z produkcji rolnej nastąpiło 
w związku z budową drogi publicznej, a więc realizacji zadania celu publicznego.   
 
Komisja w jednomyślnym głosowaniu wyraziła opinię pozytywną, która stanowi 
załącznik nr  10 do protokołu.  
 
b) Członkowie Komisji otrzymali odpowiedź Marszałka Województwa 
Świętokrzyskiego na wystąpienie Komisji w sprawie moŜliwości utworzenia składu 
celnego na Ukrainie w ramach świętokrzysko – winnickiej współpracy regionalnej 
(załącznik nr  11 do protokołu). 
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Przewodnicz ący Komisji  – poinformował, Ŝe omawiał tą sprawę z Prezesem 
Sandomierskiego Ogrodniczego Rynku Hurtowego przy okazji pobytu na stoisku 
sandomierskim na Targach Grune Woche.  
Stwierdził, Ŝe zaangaŜowanie województwa w ten projekt musi być poprzedzone 
analizą formalno – prawną moŜliwości jego udziału w międzynarodowym 
przedsięwzięciu o charakterze gospodarczym. 
 
Przypomniał, Ŝe SORH miał przydzielone środki w I edycji Kontraktu Wojewódzkiego 
w latach 2001-2003. Dofinansowana miała być baza magazynowo - 
przechowalnicza. SOHR Wykorzystał jedynie 1 mln zł w przyznanych 4 mln zł. 
z powodu braku zaangaŜowania się sadowników w uzupełnienie brakującego wkładu 
własnego.  
 
Radny Andrzej Nowak – Zast ępca Przewodnicz ącego Komisji  – stwierdził, Ŝe 
Komisja powinna wystąpić z konkretną propozycją wsparcia i utworzenia spółki joint-
venture po stronie ukraińskiej. Wchodząc w taką spółkę jako samorząd 
województwa, dalibyśmy gwarancję dla mniejszych podmiotów, co zachęciłoby   je 
do udziału w tym projekcie. Po stronie ukraińskiej powinno powstać przedsiębiorstwo, 
które zajęłoby się organizacją zbytu. 
 
Przewodnicz ący Komisji  – stwierdził, Ŝe w pierwszej kolejności naleŜy rozstrzygnąć 
zagadnienia prawne:  
- czy samorząd województwa moŜe uczestniczyć jako udziałowca 
w przedsiębiorstwie typu joint-venture poza granicami Unii Europejskiej?  
 
-w jaki sposób samorząd województwa moŜe wesprzeć kapitałowo Sandomierski 
Ogrodniczy Rynek Hurtowy?  
 
-czy moŜliwe jest objęcie udziałów tej spółki na analogicznych zasadach jak udziały 
Chłodni Kieleckich SP z o.o.?, 
 
Dopiero po uzyskaniu analizy prawnej tych zagadnień, Komisja będzie mogła dalej 
pracować nad tym zagadnieniem.  
 
Zaproponował, aby na jedno z kolejnych posiedzeń zaprosić do dyskusji 
przedstawicieli SORH i wstępnie rozwaŜyć te kwestie, po czym wystąpić do Zespołu 
Radców Prawnych o sporządzenie analizy formalno – prawnej tego zagadnienia. 
 
Komisja w drodze aklamacji przychyliła się do propozycji Przewodniczącego Komisji . 
 
c) Członkowie Komisji otrzymali Stanowisko Sejmiku Województwa Łódzkiego 
w sprawie wprowadzenia zakazu produkcji detergentów zawierających fosforany 
(załącznik nr  12 do protokołu). 
 
Komisja poparła stanowisko Sejmiku Województwa Łódzkiego i zobowiązała 
Przewodniczącego Komisji do przygotowania wspólnie z Departamentem Rozwoju 
Obszarów Wiejskich i Środowiska analogicznego projektu uchwały.  
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d) Przewodnicz ący Komisji – zaproponował, aby Komisja wystąpiła z pismem do 
Przewodniczącego Sejmiku informującym go o zamiarze organizacji sesji rolniczej.     
 
Pismo to do wiadomości powinien otrzymać Zarząd Województwa. 
 
Stwierdził, Ŝe tematowi organizacji tej sesji naleŜy poświęcić w całości jedno 
z najbliŜszych posiedzeń i wyznaczyć: zakres materiałów obrazujących sytuacje 
rolnictwa województwa świętokrzyskiego, zasadnicze tematy, kierunki dyskusji oraz 
listę gości.  
 
Komisja ustaliła, aby ww. posiedzenie odbyło się w pierwszym tygodniu miesiąca 
kwietnia.  
 
Pismo skierowane do Przewodniczącego Sejmiku w sprawie inicjatywy organizacji 
sesji rolniczej stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 
 
e) Radny Bogusław Moskal  – przedstawił informację o Targach BIO-FACH 
w Norymberdze.  
Impreza ta promuje produkcję Ŝywności, a takŜe alkoholi, tekstyliów i kosmetyków 
ekologicznych. 
Przedstawił kalendarz odbywania się kolejnych imprez targowych w ramach BIO-
FACH.  
Stwierdził, Ŝe polska produkcja ekologiczna posiada doskonałą jakość i nie byłoby 
problemu z jej zbytem, gdyby znalazły się profesjonalne firmy pośredniczące w 
handlu. Na  dzień dzisiejszy nie posiadamy sprawnego zaplecza logistycznego..   
 
Na zakończenie wypowiedzi poinformował o nowych przepisach prawnych 
dot. rolnictwa ekologicznego, które są przygotowywane w Ministerstwie Rolnictwa 
i Rozwoju Wsi. Ich wdroŜenia wymaga od Polski Komisja Europejska, poniewaŜ 
nasze obecne prawo nie zostało jeszcze dostosowane do przepisów unijnych. 
 
Wstępnie opracowane  i poddane konsultacjom projekty rozporządzeń zostały 
skrytykowane przez wszystkie rolnicze organizacje ekologiczne. Przepisy te 
przedkładają interes urzędnika i kontrolera z WIJHARS nad interesy rolników 
i konsumentów produktów ekologicznych. 
 
Zobowiązał się do poinformowania Komisji o postępach prac nad tymi dokumentami. 
 
Innych spraw róŜnych nie zgłoszono.  
 
 
Posiedzenie zostało zakończone o godz. 13:00. 
 
 
Protokół sporządziła:     Przewodniczący Komisji  
Marta Solińska – Pela 
             
                                                                                            dr Józef Kwiecień 


